

Централизованный экзамен. Английский язык: полный сборник тестов, 2024 год. Вариант 2.

При выполнении заданий с кратким ответом впишите в поле для ответа цифру, которая соответствует номеру правильного ответа, или число, слово, последовательность букв (слов) или цифр. Ответ следует записывать без пробелов и каких-либо дополнительных символов. Так как на экзамене распознавание апострофа в бланках ответов будет затруднено, записывайте ответ в полной форме, например: donotknow, вместо don'tknow.

В заданиях, где нужно установить соответствие между двумя столбцами, ответ запишите в виде сочетания букв и цифр, соблюдая алфавитную последовательность букв левого столбца. Некоторые данные правого столбца могут использоваться несколько раз или не использоваться вообще. Например: A1B1B4Г2.

Если вариант задан учителем, вы можете вписать или загрузить в систему ответы к заданиям с развернутым ответом. Учитель увидит результаты выполнения заданий с кратким ответом и сможет оценить загруженные ответы к заданиям с развернутым ответом. Выставленные учителем баллы отобразятся в вашей статистике.

A kilt used to be an extremely long piece of heavy plain or checked material that men from the Scottish Highlands (1) ... every day. They wrapped the material around their waist and over one shoulder or their head to protect them from the cold wind or rain. Nowadays, the design of the kilt is totally different. It (2) ... from wool, with a pattern of vertical and horizontal stripes in different colours called tartan. Since the 18th century, people (3) ... tartan designs that represent their family name or clan and today there are over 4,500 designs! The kilt (4) ... part of the traditional Highland dress, which is quite different for men and women.

1. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (1).

- 1) are worn 2) are wearing 3) wore 4) were worn 5) will wear

2. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (2).

- 1) makes 2) is making 3) made 4) is made 5) has made

3. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (3).

- 1) are worn 2) have been wearing 3) were wearing 4) will be worn 5) had worn

4. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (4).

- 1) forms 2) is formed 3) had formed 4) will be formed 5) was formed

5. Прочитайте предложение. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск.

Sam and Thomas are both very good players, so ... of them can win the tournament.

- 1) some 2) no 3) none 4) neither 5) either

6. Прочитайте предложение. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск.

Let's plan a romantic picnic and have ... fun strolling hand in ... hand at sunset.

- 1) —, — 2) a, the 3) —, the 4) —, a 5) the, —

7. Прочитайте предложение. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск.

The Browns never enjoyed their holidays, ... ?

- 1) didn't them 2) did they 3) had they 4) were they 5) hadn't they

8. Прочитайте предложение. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск.

... many French dishes can take a long time to prepare, they are basically simple.

- 1) Because of 2) In spite 3) Although 4) Despite 5) So that

A group of Highfield Secondary School pupils have worked extremely hard on a school expedition to East Africa. In (1) ... to pay for the expedition, the students decided to grow vegetables in the school garden, and then sold them to local shops, family and friends. They also took part in a local radio show to advertise all the events they had organised to (2) ... money. These hard-working students have recently returned from East Africa, where they spent a month in a nature park working on a (3) ... of environmental projects. The pupils planted trees to (4) ... food for wild animals, took care of sick and injured wildlife in an Animal Rescue Centre, and helped to dig water holes for elephants. The expedition was an educational experience that they will never forget.

9. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (1).

- 1) case 2) plan 3) order 4) reason 5) addition

10. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (2).

- 1) rise 2) succeed 3) spare 4) improve 5) raise

11. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (3).

- 1) range 2) total 3) amount 4) several 5) lots

12. Прочитайте текст. Выберите один из предложенных вариантов ответа. Заполните пропуск (4).

- 1) benefit 2) support 3) contribute 4) provide 5) help

13. Дополните мини-диалог, выбрав подходящую по смыслу реплику.

X: How did you like the cake?

Y: ...

X: So did I. We won't order it next time.

- 1) I wanted to have a piece. 2) I was in two minds myself. 3) I'd like to try another one.
4) I found it a bit too sweet. 5) That's too bad.

14. Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Can I use your mobile for a moment?

- 1) Neither, thank you. 2) No, you haven't, have you? 3) I'm very sorry indeed.
4) No, I'm afraid I don't. 5) Sure. Here you are.

Head teacher Mary Collins talks about healthy school days

§1. Since I took up my role of Head at Franley Junior School I have been keen to educate our children on the importance of developing healthy habits. I started by working with our restaurant manager to come up with tasty new menus that contain lots of healthy ingredients. We change the menu Monday to Friday to encourage the children to try different things and keep unhealthy fried food to a minimum. The children have enjoyed the meals and eat a wide range of fruit and vegetables.

§2. We've also rented an area of land near the school for a vegetable garden and made gardening a part of the school curriculum. Children now prepare the ground for planting, plant the seeds and watch as these turn into healthy fruit and vegetable plants. We're planning to create a child-friendly kitchen so our pupils can discover the pleasure of cooking. I believe all this gives the children an understanding of where our food comes from and very important skills that will stay with them for life.

§3. To support this healthy-eating campaign, we have also made changes to the amount of physical exercise we get our children to do during the day. We start every morning before classes with a 'wake and shake' session in the playground when children get the chance to burn off energy with fun exercise routines. We also have different play times during the day so the playground isn't crowded, which means the children can run around safely. To support this we have also invested in sports equipment such as tennis, football and gym equipment to encourage the youngsters to take up sports.

§4. But it's not just the children who are developing a healthy lifestyle. Several of our teachers have signed up for the Franley Fun Run this summer for the first time and have started a training programme in order to get fit. Many of our pupils have joined them and will be taking part in the run as well. I'm sure that seeing their teachers beside them will inspire them to finish. We have even had several parents show an interest in doing the event as well, so this is something we're all really looking forward to.

15. Выберите один из предложенных вариантов ответа в соответствии с содержанием приведенного выше текста.

Since Mary joined the school ...

- 1) fried food is no longer on the menu. 2) the school has employed a new restaurant manager.
3) the menu changes daily. 4) they serve food two days a week.

16. Выберите один из предложенных вариантов ответа в соответствии с содержанием приведенного выше текста.

What does Mary say about gardening?

- 1) It is part of a course of study. 2) The children are producing food for the school kitchen.
3) The children are learning to cook the food they grow. 4) It takes place inside the school.

17. Выберите один из предложенных вариантов ответа в соответствии с содержанием приведенного выше текста.

Play times ...

- 1) only take place at the start of the day. 2) result in the playground getting crowded.
3) have not cost the school any money. 4) are timed to prevent accidents.

18. Выберите один из предложенных вариантов ответа в соответствии с содержанием приведенного выше текста.

What does Mary say about the teachers?

- 1) They are all doing the fun run. 2) They are training with the children.
3) They have done the fun run before. 4) They are training with the parents.

I dream of living in a small, stylish modern flat in a historic old building near the centre of a large city such as Paris or Vienna. This would be quite different from the small suburban house where I live (1) ... present. It would be conveniently close (2) ... theatres, art galleries and the best shops. I don't need a large flat because I'd live (3) ... my own. It would be in a quiet street lined with trees which flower in spring.

19. Прочитайте текст. Заполните пропуск (1) только ОДНИМ предлогом, подходящим по смыслу.

20. Прочитайте текст. Заполните пропуск (2) только **ОДНИМ** предлогом, подходящим по смыслу.

21. Прочитайте текст. Заполните пропуск (3) только **ОДНИМ** предлогом, подходящим по смыслу.

22. Прочитайте предложение. Заполните пропуск только **ОДНИМ** словом, подходящим по смыслу. Слово должно содержать не более 15 символов.

Baby pandas weigh less ... 200 grams at birth.

23. Прочитайте предложение. Заполните пропуск только **ОДНИМ** словом, подходящим по смыслу. Слово должно содержать не более 15 символов.

Were you present when the news ... announced?

24. Прочитайте предложение. Заполните пропуск только **ОДНИМ** словом, подходящим по смыслу. Слово должно содержать не более 15 символов.

No matter ... your age is, you can lose weight by following this programme.

25. Прочитайте предложения. Заполните пропуски **ОДНИМ** словом, подходящим по смыслу сразу для двух предложений. Запишите слово в бланке ответов только **ОДИН** раз.

It's ... sense to keep valuable things in a secure place.

One of the few things John and Mary have in ... is a love of music.

26. Прочитайте предложения. Заполните пропуски **ОДНИМ** словом, подходящим по смыслу сразу для двух предложений. Запишите слово в бланке ответов только **ОДИН** раз.

I can't ... when people interrupt me while I'm speaking.

The letters in the abbreviation WWF ... for the World Wildlife Fund.

1. Lim Yo-Hwan who has a job that many young people around the world would love to have. Lim,
2. who is from Korea, may earns his living by playing computer games. Korea is a country where
3. playing computer games is big business, and each top players can earn a lot of money. The
4. secret to Lim's success lies in his quick thinking and so quick moves, and a lot of training.
5. The ability of computer gamers what is measured in APMs (actions per minute). The average
6. number of moves that an ordinary player can make in one another minute is between 50 and
7. 70. Lim has reached it 400 APMs in some games! Such young men as Lim are stars in their
8. country and they have fans who are willing to stand in queues for lots hours to get front row
9. tickets for their matches. But the players know that this is a job that can't have last forever. They
10. will have to give up their place to someone who is younger enough and has quicker fingers.

27. Прочитайте текст. Из строки (1) выпишите **ОДНО** лишнее слово.

28. Прочитайте текст. Из строки (2) выпишите **ОДНО** лишнее слово.

29. Прочитайте текст. Из строки (3) выпишите **ОДНО** лишнее слово.

30. Прочитайте текст. Из строки (4) выпишите **ОДНО** лишнее слово.

31. Прочитайте текст. Из строки (5) выпишите **ОДНО** лишнее слово.

32. Прочитайте текст. Из строки (6) выпишите **ОДНО** лишнее слово.

33. Прочитайте текст. Из строки (7) выпишите **ОДНО** лишнее слово.

34. Прочитайте текст. Из строки (8) выпишите **ОДНО** лишнее слово.

35. Прочитайте текст. Из строки (9) выпишите **ОДНО** лишнее слово.

36. Прочитайте текст. Из строки (10) выпишите **ОДНО** лишнее слово.

The original Olympic Games began in Ancient Greece in 776 BC in Olympia. The Games were very popular and were held **(1) ... (REGULAR)** every four years until AD 393 when they were stopped by the Roman Emperor. The modern games were started again in Athens in 1896. The Games have become the world's most important international athletics competition, in which the best athletes spend years training in preparation for this great event. Almost every nation sends a team to the Olympic Games and one of the ideas is that this competition **(2) ... (STRENGTH)** friendship between countries. Dedicated sports lovers travel thousands of miles to watch the Games and most **(3) ... (AMBITION)** athletes want the chance of winning an Olympic medal. Such **(4) ... (ACHIEVE)** make them known throughout the world.

37. Прочитайте текст. От приведенного в скобке (1) слова образуйте ОДНОКОРЕННОЕ слово таким образом, чтобы оно грамматически и лексически соответствовало содержанию текста. Заполните пропуск полученным словом. Помните, что заданную форму слова необходимо изменить.

38. Прочитайте текст. От приведенного в скобке (2) слова образуйте ОДНОКОРЕННОЕ слово таким образом, чтобы оно грамматически и лексически соответствовало содержанию текста. Заполните пропуск полученным словом. Помните, что заданную форму слова необходимо изменить.

39. Прочитайте текст. От приведенного в скобке (3) слова образуйте ОДНОКОРЕННОЕ слово таким образом, чтобы оно грамматически и лексически соответствовало содержанию текста. Заполните пропуск полученным словом. Помните, что заданную форму слова необходимо изменить.

40. Прочитайте текст. От приведенного в скобке (4) слова образуйте ОДНОКОРЕННОЕ слово таким образом, чтобы оно грамматически и лексически соответствовало содержанию текста. Заполните пропуск полученным словом. Помните, что заданную форму слова необходимо изменить.